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Den matek
 
Když se děti ráno probouzí, maminka už často  
musí být v zaměstnání. V okamžiku, kdy 
odpoledne přicházíme domů, je opět maminka 
v plné práci – pere, vaří, žehlí, uklízí... 
Vždycky si však najde chvilku a vypráví si 
s dětmi o každodenních problémech, umí 
všechny v rodině  potěšit a uklidnit. Jakmile 
se na nás směje, naše problémy a potíže 
rázem zmizí. Večer když jdeme spát, povídá si 
s námi před spaním, vždy nám ráda vyhoví. 
Když nás políbí na dobrou noc a my už 
odcházíme do „krajin snů“, odchází a opět 
pracuje. Připravuje věci všem na další den. 
Občas jsou na ní patrné stopy velké únavy, 
ale přesto s úsměvem pracuje dál a dál pro 
svoji rodinu. 
 
Jestli existuje nějaký skutečně uznávaný 
mezinárodní svátek, je to Den matek. V něm 
se zrcadlí jedinečnost a nepostradatelnost 
ženy v rodině a ve společnosti. Při něm si 
rodina a my všichni můžeme uvědomit, kolik 
práce denně maminky zastávají, jak jsou 
v našem životě potřebné a nepostradatelné. 
O prosazení tohoto svátku se v tehdejším 
Československu postarala v roce 1914 
manželka prvního prezidenta Alice 
Masaryková. Tento svátek se slaví druhou 
květnovou neděli. Po roce 1989 jsme se opět 
vrátili k oslavování svátku Den matek! 
Všechny maminky a to myslíme nejen ty 
současné, ale i dříve narozené, si zaslouží ke 
dni matek od dětí, nebo rodinných příslušníků 
nějakou pozornost či dárek, který potěší. 
 
 

 
Připomenutí a oslava tohoto svátku má u 
nás v Leštince již několikaletou tradici, 
kterou býval společný zájezd s dětmi nebo 
i hezká kytička a bonboniéra.  
V letošním roce se rozhodlo zastupitelstvo 
obce opět přispět k oslavě a připomenutí 
tohoto svátku. Jako poděkování všem 
našim maminkám byly v naší obci 
zajištěny a předány karafiáty a 
bonboniéry. 

 
Věříme, že tato malá pozornost potěšila a 
udělala radost všem maminkám v naší 
obci.  
Ani na naše děti v Leštince jsme 
nezapomněli. Komise se rozhodla 
uspořádat pro ně koncem prázdnin 
sportovní den na dětském hřišti. Bude se 
zde soutěžit ve sportovních disciplínách o 
sladké ceny. 
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Povolení sňatků 
 
 V minulosti byl poddaný zavázán 
řadou povinností a to jak finančního rázu 
tak i osobními, jako byla práce na 
panských pozemcích. Byl závislý na 
souhlasu vrchnosti i v takových věcech, 
jako byla koupě domu, přestěhování či 
uzavření sňatku. 
Ve středověku byl podle obecného mínění 
vybírán souhlas vrchnosti s tzv. právem 
první noci. Majitel panství tak mohl 
nařídit, aby nevěsta strávila první noc po 
sňatku v jeho ložnici. Tento zvyk zcela 
určitě budil značnou nevoli u mužské 
populace a ani šlechtičnám se patrně 
nezamlouvala procesí žen proudící do 
manželovy ložnice.  
Fakta hovoří o tom, že od prvopočátku šlo 
především o finanční záležitost, která 
znamenala další příjem do šlechticovy 
pokladny. Jak vypadala žádost o souhlas se 
vám pokusím ukázat na následujících 
řádcích: „Slawna Prawomocnost Niže 
psani Prawnie ustanoweni Poručnik 
nezletile Dceři Kateřini po nebosstikovy 
Jozefowij Nowottnim z Lesstinki ma tů 
gemu Doručenaou žádost Anotnina Zacha 
swe vigadřeni wponizenosti přednasi ze On 
proti žadosti k namitani nema nobrz Sam 
wznawa že opařeni Sirotek Sktrze ten 
Swatek Swadebni zaopatřen biti muže gak 
se s přikladawssich Swadebnich smluw 
spatřuge že Jozef Zach Oteč ženicha gim 
do společneho wlastnistwi do obchodů 
gegiho 40 zlatých zadawa, na proti tomů 
Kateřina Newista a/ nič gineho než gednau 
chalapků pod N. 14 naBci wistawenaů od 
swe Matky Lidmili kočekawani nema b/ 
Chalupa ktera ale giss Nini sprawu 
potřebuge Matka ale naklad zesweho na ni 
wedsti wystawu nejni, a proto tess c/ 
kobawani ge že bi ta Chalupa Skrze 
neožnost matky na skazů přisssla z tiech 
přičin Sam wponizenosti žada kteg žadosti 
swoliti.w Lesstince Dne 29. rigna 1796 Jan 
Nowotni ze Skuticzka porůcznik Kateřini 
dcery po tamnim podrůhu Josefu 
Nowotnim. “  Naším jazykem: „Slavné 

ředitelství panství Rychmburk. Níže psaný 
ustanovený poručník nezletilé Kateřiny, 
dcery po nebožtíkovi Jozefovi Novotném z 
Leštinky na jemu doručenou žádost 
Antonína Zacha o své vyjádření k sňatku v 
poníženosti přednáší, že on proti žádosti  
nic nemá, nýbrž sám uznává, že opatření 
sirotka Kateřiny skrze ten svátek svatební 
zaopatřen být může, jak se z přiložených  
svatebních smluv spatřuje, že Jozef Zach, 
otec ženicha jim do společného vlastnictví 
do obchodu dává 40 zlatých. Na proti tomu 
Kateřina nevěsta a/ nic jiného než jednu 
chaloupku pod číslem 14 na obci 
vystavěnou od své matky Ludmily k 
očekávání nemá b/ Chalupa která ale již 
opravu potřebuje. Matka ale nemá peníze 
na opravu a proto též c/ k obávání je, že by 
ta chalupa skrze nemožnost matky na 
zkázu přišla z těch příčin. Sám v 
poníženosti žádá k té žádosti svolit. V 
Leštince dne 29. října 1796. Oba snoubenci 
souhlas bez problémů dostali. Poplatek jim 
byl odpuštěn, protože Kateřina byla uznána 
za sirotka. Panství tak bylo jejím sňatkem 
zbaveno povinnosti zaopatřit její základní 
potřeby. Ke zrušení povinnosti žádat 
vrchnost o souhlas se sňatkem došlo v roce 
1848, kdy u nás začaly být uplatňovány 
základy občanských práv. My tak díky 
žádosti máme další zprávu o našich 
předcích. 

Digitalizace fotokroniky 
 Na konci dubna nás oslovil ředitel 
Městského muzea ve Skutči pan Libor 
Axler s dotazem, zda naše obec nemá v 
držení fotografie dokumentující život 
našich předků. Prostřednictvím pana 
Štorka mu byla poskytnuta fotokronika 
obce, kterou pracovníci muzea  
naskenovaly v kvalitě  600 DPi. Došlo tak 
k vytvoření digitální kopie, která umožní 
její zpřístupnění široké veřejnosti a 
vystavení na internetových stránkách naší 
obce. Za naskenování děkujeme a těšíme 
se naší další spoluprácí. 

Mgr. Michal Štorek
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Schůze SDH Leštinka  
 
V pátek 28.5.02009 se v Kulturním domě 
uskutečnila schůze SDH Leštinky. Jednání 
zahájil starosta hasičů pan Jiří Ročeň . 
Seznámil přítomné s programem. 
Jak jsme vás již dříve informovali, naše JSDH 
získala pracovní protipožární výstroj pro pět 
jejich členů v hodnotě cca 50 000Kč.. Velitel 
JSDH vybral mladé perspektivní členy 
jednotky, kterým byla ušita tato výstroj na 
míru. Jednalo se o blůzy a kalhoty s reflexními 
nášivkami. Součástí výstroje jsou i specielní 
požáru odolné boty. Před předáním výstroje 
jednotlivým členům byl na rukávy našit obecní 
znak. Tuto výstroj vybraným členům JSDH 
předal starosta obce. Všem se nová výstroj 
líbila. Zde je jeden snímek, jak tato výstroj 
vypadá. 

 
Dále byla všem členům soutěžního družstva 
JSDH předána, jejich velitelem panem Jiřím 
Ročněm, modrá sportovní trička s nápisem 
JSDH Leštinka a čísly. Jejich zajištění a vzhled 
byl odsouhlasen na výroční schůzi hasičů. 
Výrobu triček zajistil pan Luboš Kropáček. 

 I zde je pro reprezentaci použit znak obce. 
Proplacení sportovních triček zajistil obecní 
úřad ze svého rozpočtu. 
Dalším projednávaným bodem byla příprava 
letošní hasičské soutěže, která se bude konat na 
hřišti u řeky - „Bělišti“. Účast přislíbili hasiči 
z okolních vesnic ve stejném složení jako 
v loňském roce. Jako ceny pro soutěžící 
družstva byly vybrány tři kovové poháry. 
Nákup a proplacení pohárů zajistí obecní úřad. 
Starosta obce je objednal ve stejném provedení 
i pro soutěž ve futsalu, která se uskuteční týden 
před hasičskou soutěží v naší obci. Dále byly 
projednávány organizační záležitosti, změny 
jednotlivých soutěžních disciplín a zajištění 
občerstvení. V současné době probíhá úprava 
přístřešku na hřišti spočívající v jeho 
prodloužení. Hasiči již vrátili zapůjčené 
pergoly na dětské hřiště. A tak bylo nutno řešit 
kapacitu posezení v případě deštivého počasí. 
Obecní úřad poskytl pro prodloužení tohoto 
přístřešku dřevěné trámy.  
 

 
 

 
 

Pozvánka
 

SDH Leštinka ve spolupráci s obecním úřadem se rozhodl uspořádat pro 
předcházející velký zájem a úspěch i v letošním roce neformální hasičskou 
soutěž o pohár starosty SDH Leštinky. Termín byl vzhledem k okolním akcím 
stanoven na sobotu 20.6.2009. Soutěž proběhne tradičně na „Bělišti“. 
Občerstvení je pro soutěžící i přítomné zajištěno. Podle předběžných informací 
bude soutěžit asi 15 družstev. Z toho tři družstva žen. Věříme, že se přijdete 
podívat s dětmi a vnoučaty a povzbudíte soutěžící k vrcholným výkonům. 
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Z obecního zastupitelstva. 
 
 Dne 6.5.2009 proběhlo zasedání 
Mikroregionu Skutečsko - Ležáky. Tentokrát bylo 
jednání svoláno do Dřeveše. Na programu bylo 
odsouhlasení hospodaření za loňský rok a 
projednány záměry Mikroregionu. Pracuje se na 
projektu cyklostezky spojující Ležáky s okolními 
obcemi. 
 Firma FORPLAST dodala další okna pro 
II. etapu oprav „Kulturního domu“. Okna byla 
namontována a usazena do otvorů ve zdech v 
dalších místnostech. 
 Projednáváno s firmami napojení 
vodovodu do „Kulturního domu“ na vodovodní řád 
u paní Štorkové. Termín instalatérských prací se 
protáhl z důvodů nutnosti zajištění nákupu 
potřebného materiálu pro novou přípojku. 
Napojení bylo realizováno až 22.5.2009. 
 Bylo jednáno s vedoucím lomu Zárubka 
panem Bogvayem o zapůjčení těžké techniky pro 
obec Leštinku k rozhrnutí dodané suti ze Skutče na 
hřišti a úpravu cesty „V Dolcích“. Technika bude 
zapůjčena obci bezplatně, řidičům budou 
proplaceny odpracované brigádnické hodiny. 
 Vzhledem k nedostatku materiálu a 
obecních financí na jeho zakoupení, nabídl lom 
Zárubka bezplatně obci Leštinka dovoz a materiál 

na pokračování terénních úprav na hřišti a na 
cestě „V Dolcích“.  
 Členové JSDH Leštinka zajistili odvoz 
zapůjčených pergol z Běliště zpět na dětské 
hřiště, kde budou pergoly pevně ukotveny na 
vydlážděnou plochu. 
 Pan Bartošek dokončil práce na 
dřevěných stavbách na dětském hřišti. Zbývá 
pokrýt střechy věží a altánků lepenkou, 
případně šindelem. Byla zakoupena skluzavka, 
která bude umístěna k velké věži. 
 Starosta svolal první zasedání 
volebního okrsku pro volby do Evropského 
parlamentu 2009 v naší obci. Jmenovaná 
zapisovatelka paní Bc. Jonášová přečetla slib a 
členové ho podepsali. Následně byl zvolen 
hlasováním pan L. Kropáček předsedou 
volební komise. 
 Předseda a zapisovatelka volební 
komise se zúčastnili školení k průběhu voleb 
na Měst. úřadě v Chrudimi. 
 ČSSD jmenovala svého zástupce do 
volební komise v Leštince. Je jím pan 
Malinský z Maliného. 
  
 

 
Naši jubilanti 

 
V  květnu 2009 oslavila naše spoluobčanka 
kulaté, životní výročí. Je to paní: 

*Anna Lorencová                * 55 let 
 

Srdečně jí blahopřejeme
 

Pouťová pobožnost 
 

Obdrželi jsme informaci od pana L. Kropáčka. 
Jako v předcházejících letech se bude i letos na 
návsi u křížku konat pouťová pobožnost. Tento 
rok to vychází v červnu na pátek 12.6.2008. Je  

to den před sobotním svátkem sv. Antonína. 
Tato mše  se bude konat v podvečerních 
hodinách v 17:30 hodin. 
 

 

Mateřská škola Skuteč 
 
Město Skuteč zaslalo dopis, ve kterém nabízí 
volnou kapacitu pro děti v předškolním věku 
v MŠ Poršova. V současné době opravili vilu 
v centru města, v níž vznikne zcela nová třída , 
jako odloučené pracoviště. Vzhledem k tomu, 
že mají ještě volná místa v této nové třídě, rádi 
ji nabízí k využití občanům naší obce. Tato  

 
nabídka je vhodná pro rodiče, kteří dojíždějí 
tímto směrem a nabídka umístění dítěte v MŠ 
ve Skutči by pro ně mohla mít velký význam. 
Bližší informace vám poskytne paní ředitelka 
p. Iveta Hrubá tel.: 469 350 453, mobil 
776 689 898 



Číslo 43/ Strana 5   Zpravodaj LeštinkyZpravodaj LeštinkyZpravodaj LeštinkyZpravodaj Leštinky   Květen 2009 
 

Volby do Evropského parlamentu.
 

Na základě předběžné dohody o účasti ve 
volební komisi pozval starosta obce 
Leštinky na první zasedání okrskovou 
volební komisi. V sobotu 9. května se v  8:00 
hodin na obecním úřadě v obci sešli členové 
volební komise. Při tomto zasedání, jehož 
průběh řídila zapisovatelka volební komise, 
došlo ke složení slibu člena okrskové volební 
komise, neboť jeho složení bylo podmínkou 
vzniku členství v komisi. Provádělo se 
podepsáním písemného znění slibu. Dále bylo 
provedeno losování předsedy okrskové 
komise. Stal se jím pan L. Kropáček. Starosta 
obce předal informace pro předsedu a 
zapisovatele okrskové volební komise o době a 
místě školení předsedů a zapisovatelů 
okrskových volebních komisí. Členy komise 
informoval o organizačním a technickém 
zajištění voleb, např. místě a době zahájení 
zasedání komise v den voleb,  převzetí výpisů 
ze seznamu voličů pro volby do Evropského 
parlamentu a dalších materiálech nezbytných 
pro činnost komise včetně zajištění kontaktu 
komise se starostou a obecním úřadem.  
Volby do Evropského parlamentu se konaly ve 
dnech 5. a 6. června 2009. První den voleb 
odvolilo v naší obci nejvíc občanů. 

Výsledky byly sečteny až v neděli večer. Na 
seznamu voličů bylo pro naši obec zapsáno 
celkem 114 občanů. Počet odevzdaných 
platných hlasů byl 49. Účast voličů činila  

 
42,98%. Zde je přehled, kolik hlasů dostali 
v naší obci jednotlivé politické strany. 
 
číslo  strana    počet hlasů 
2 KDU - ČSL    6 
3  Věci veřejné    4 
4  ODS     5 
5  Strana zdravého rozumu  2 
9  Evropská dem. strana   2 
21 KSČM     6 
22  Starostové a nezávislí  2 
23  Strana svobodných občanů  1 
32  Nezávislí-vaše alternativa  1 
33  ČSSD     20 
 

Na závěr uvádíme celkové výsledky voleb 
do Evropského parlamentu 2009 v České 
republice. 

 

 
Občanská demokratická strana získala 31,45 
procenta hlasů, ČSSD 22,38 procenta. Na 
třetím místě skončila KSČM, kterou volilo 
14,18 procenta lidí. Následovala KDU-ČSL se 
ziskem 7,64 procenta hlasů. 
 K volbám v ČR přišlo 28,22 procenta 
oprávněných voličů. Účast byla o setinu 
procenta nižší než při evropských volbách v 
roce 2004.  

ODS obhájila svých dosavadních devět 
mandátů. ČSSD bude mít sedm europoslanců, 
KSČM čtyři místa a KDU-ČSL dva.

Zákaz koupání v Kaňonu

V červnovém čísle „Skutečských novin“ byl 
otištěn inzerát, který v plném znění 
přetiskujeme pro naše občany. „Upozorňujeme 
dosavadní návštěvníky zatopeného lomu 
Kaňon v blízkosti obce Leštinka, že tento lom 

je v majetku soukromé osoby, je označen 
výstražnými tabulkami a vstup do prostoru je 
zakázán. Lom je střežen civilní bezpečnostní 
agenturou a porušení zákazu vstupu bude 
řešeno přivoláním Policie ČR.“ 
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Kontrola hospodaření obce 
 

V pondělí 5.6.2009 proběhlo na OÚ Leštinka  
přezkoumání hospodaření . Kontrolu provedli 
pracovníci Krajského úřadu Pardubického 
kraje pod vedením Bc. Jana Slavíka. Obec 
zastupoval starosta a účetní obce . Při 
přezkoumání hospodaření obce byly 
přezkoumány písemnosti jako rozpočtová 
opatření a výhled, schválený návrh a rozpočet, 
závěrečný účet, bankovní výpisy, dohody o 
hmotné odpovědnosti, evidence poplatků ze 
psů a za TKO, proplacené faktury,  dále pak 
hlavní účetní kniha, knihy došlých a 
odeslaných faktur, mzdová agenda, odměny 
členů zastupitelstva, pokladní  a účetní 
doklady. Byly předloženy i zápisy ze zasedání 
zastupitelstva a výborů. Došlo i na kontrolu 
vnitřních předpisů, směrnic a vyhlášek. 
Kontrolou prošly i poskytnuté a přijaté dotace. 
 
 

 

Při přezkoumání hospodaření obce Leštinka  za 
rok 2008 nebyly zjištěny chyby a nedostatky 
($10 odst. 3 písm. b zákona  420/2004sb.), 
kromě chyb a nedostatků uvedených v textu 
zprávy ad písm. B), odstraněných v průběhu 
přezkoumání. Celá zpráva je vyvěšena na 
úřední desce a na internetových stránkách 
obce. Bude projednána zastupitelstvem 22.6.09

ZÁVĚREČNÝ ÚČET ZA ROK 2008
 

Celý závěrečný účet obce Leštinka je pro vaši informaci vyvěšena na úřední desce a na internetových 
stránkách obce. Bude projednána zastupitelstvem  22.6.2009 současně s výsledkem přezkoumání 
hospodaření obce Leštinky. 

 

Spolupráce s lomem Zárubka
 

Jak jste si mohli všimnout, s prvními 
májovými dny začaly práce na místním hřišti. 
Ze Skutče sem bylo navezeno deset velkých 
aut drcené suti ze sportovní haly, jako podklad 
pro hrací plochu budoucího hřiště. 

K rozhrnutí tohoto materiálu byl požádán lom 
Zárubka o pomoc. Opět nám bylo vedením 
lomu vyhověno. Zapůjčil těžkou techniku, 
která tuto suť rozhrnula a nákladní auta 
navezla kolem dokola z lomu „odhliňovač“ 
(písek s obsahem hlíny). Práce zaměstnancům 
lomu šla od ruky a prostor budoucího hřiště  
 

 
získal novou podobu. Vzhledem k tomu, že se 
musí vyvézt z těžební jámy před zahloubením 
lomu všechen odhliňovač, požádal starosta o 
možnost jeho navezení na budoucí cestu „V 
Dolcích“. 

Jedná se totiž o docela kvalitní materiál, který 
lom dává obci zdarma v rámci vzájemné 
spolupráce. Pro jeho nakládku, odvoz a 
rozhrnování jsou potřeba čtyři zaměstnanci 
lomu. Obec jim po dohodě platí jen 
brigádnickou hodinovou mzdu. Děkujeme 
touto cestou zaměstnancům lomu a jeho vedení 
za činnost, kterou naší obci zajistili. 


